
 
 المستخلص

 

عنوان الرسالة : فتح المبدي بشرح مختصر الزبيدي للإمام عبدالله بن حجازي الشرقاوي   

 من اول كتاب النكاح الى نهاية كتاب الإستئذان. 

هذا البحث في تحقيق كتاب ) فتح المبدي ( الذي شرح مؤلفه فيه كتاب " التجريد الصريح 

للإمام البخاري , دعاني الا اختيار هذا الموضوع حبي  " الذي هو مختصر الجامع الصحيح 

    لعلم الحديث وقناعتي بأهمية هذا الكتاب فاقتضى العمل في هذا البحث التعامل مع كتابيين 

وقد اشتمل الجزء الخاص بي على ثلاثة عشر كتابا  )التجريد الصحيح ( و ) فتح المبدي (.

, كتاب الأطعمة , كتاب العقيقة , كتاب الذبائح ,  كتاب النكاح , كتاب الطلاق , كتاب النفقات 

كتاب الاضاحي , كتاب الاشربة , كتاب المرضى , كتاب الطب , كتاب اللباس , كتاب الادب ,  

قسمت هذا البحث الى مقدمة وقسمين أدرجت في كل قسم العديد من  كتاب الاستئذان. 

 الفصول والمباحث والمطالب وخاتمه وفهارس علمية . 

 مة وتتضمن أهمية الموضوع وأسباب اختياره وخطة البحث ومنهجه. المقد

 :  الأصل وشرحه ومؤلفيها وفيه فصلانالقسم الأول : دراسة مختصرة عن الكتاب 

 " يد الصريح لاحاديث الجامع الصحيح الفصل الأول : الامام الزبيدي وكتابه " التجر

 . ختصر الزبيدي" المبدي بشرح مفتح " الفصل الثاني : الامام الشرقاوي وشرحه 

القسم الثاني : النص المحقق ويشتمل على النص محققا من اول كتاب النكاح الى اخر كتاب  

( 97الاستئذان حسب ما تقضيه قواعد البحث العلمي المتبعه في الجامعات وعدد الالواح ) 

 وبلغ عدد الاحاديث التي شرحها المؤلف )   ( حديثا. 

ضعت خاتمة وضعت فيها اهم النتايج التي توصلت اليها من خلال هذا  وفي نهاية البحث و 

 التحقيق مع عرض توصيات رأيت انها جديره بأخذها بعين الاعتبار . 

هذا الكتاب وان كان سهل العبارة الا انه مليئ بالمصطلحات التخصصية التي تصعب على  

 .  ل العلمالقارئ فهمه فمن هنا استحق خدمة علمية لتسهل تناولة بين اه

 

 اسم الطالبة / منيرة بنت سعد بن محمد الصالح 

 اشراف الدكتورة / اندونيسيا حسون  

  



 
Prospectus 

 

Prais Allah and pbu his Prophet Mohammed, the study title: Fath Almubdy by explaining 

Mukhtasar Alzubeidi by Imam Abdullah Hejazi Alsharqawi studying and investigation in 

participation with my student colleagues of the graduate studies, in the way of the BOOK and 

Sunnah to investigate Fath Almubdy book in the service of knowledge in general and the 

knowledge of Hadith in particular.  

The section I dealt with included thirteen books: 

Marriage, Divorce, Expenditure, Foods, Alaqiqa, Slauter, Sacrifice, Drinks, the Sick, 

Medicine, Clothes, Manners, Permission. 

The reasons for choosing this topic is my love for Hadith and my conviction in the importance 

of this book which necessitated working with the two books Atajreed alsareeh and Fath 

Almubdy. 

I have divided this research into an introduction and two parts listing in each several 

chapters, researches, requirements, epilogue, and scientific indices. 

The work done was in accordance with scientific  methodology followed in universities. The 

number of pages (97) and the number of Hadiths the author explained ( ).      

At the end I have included in the epilogue the highlight of which: 

1 Alsharqawi benefited from (Irshad Alsari) immensely, where it is considered to be the 

primary source of "Explanation of Imam Sharqawi"    

2 Alsharqawi has concentrated on explaining the strange and the introduction of notables and 

places. 

3 Fath Almubdy maintained Irshad Alsari in concise form with no repetition or development. 

4 For jurisprudence, Imam Shaeqawi is a bastion of the Shafiee jurisprudence in full 

compliance.  

5 Imam Sharqawi quotes of scientists with no reference to their works and uses their 

conclusions with no reference to their particular sources.   

Rcomendations: 

1 Continue search for scientific studies to obtain a complete exposition for "Tajreed 

Alsareeh" and to be compiled in one book. 

2 Compilation of such magnitude should be maintained in electronic form for greater use and 

benefit.  
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